



**ИННОВАЦИОННАЯ
КОНОМИКА:**
информация, аналитика,
прогнозы

№ 6, 2026

СЕТЕВОЙ НАУЧНО-ПРАКТИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ

ISSN 2949-1894

Выходит восемь раз в год

(<https://portal.issn.org/resource/ISSN/2949-1894>)

РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ

Председатель:

Соколов Алексей Павлович – доктор экономических наук, профессор, профессор кафедры менеджмента и маркетинга Владимирского государственного университета им. А. Г. и Н. Г. Столетовых.

Заместитель председателя:

Рыжов Игорь Викторович – доктор экономических наук, профессор, доцент кафедры экономики и управления Череповецкого государственного университета.

Члены редакционного совета:

Абдулкадыров Арсен Саидович – кандидат экономических наук, доцент, старший научный сотрудник научно-исследовательского института «Управление, экономика, политика и социология» Дагестанского государственного университета народного хозяйства.

Алтухов Анатолий Иванович – доктор экономических наук, профессор Академии РАН, заведующий отделом территориально-отраслевого разделения труда в АПК Федерального научного центра аграрной экономики и социального развития сельских территорий – Всероссийского научно-исследовательского института экономики сельского хозяйства.

Гридчина Александра Владимировна – доктор экономических наук, профессор, заведующая кафедрой государственного управления и права Московского политехнического университета.

Джанчарова Гульнара Каримхановна – кандидат экономических наук, доцент, заведующий кафедрой политической экономики и мировой экономики, Российский государственный аграрный университет – МСХА имени К. А. Тимирязева.

Митяков Евгений Сергеевич – доктор экономических наук, доцент, профессор кафедры информатики института кибербезопасности и цифровых технологий МИРЭА – Российского технологического университета.

Разумовская Елена Александровна – доктор экономических наук, доцент, профессор, профессор кафедры финансов, денежного обращения и кредита Уральского федерального университета имени первого Президента России Б.Н. Ельцина; профессор кафедры экономики и управления Уральского института управления – филиала Российской академии народного хозяйства и государственной службы при Президенте Российской Федерации.

Родинова Надежда Петровна – доктор экономических наук, профессор, руководитель образовательной программы «Управление персоналом», профессор кафедры менеджмента и государственного муниципального управления Московского государственного университета технологий и управления им. К. Г. Разумовского (Первый казачий университет).

Санду Иван Степанович – доктор экономических наук, профессор, заслуженный деятель науки РФ, заведующий отделом экономических проблем научно-технического развития АПК Федерального научного центра аграрной экономики и социального развития сельских территорий – Всероссийского научно-исследовательского института экономики сельского хозяйства.

Столярова Алла Николаевна – доктор экономических наук, доцент, профессор базовой кафедры торговой политики Российского экономического университета им. Г. В. Плеханова; профессор кафедры менеджмента и экономики Государственного социально-гуманитарного университета.

Федотова Гилян Васильевна – доктор экономических наук, доцент, ведущий научный сотрудник Федерального исследовательского центра «Информатика и управление» РАН.

Чеботарев Станислав Стефанович – доктор экономических наук, профессор, заслуженный деятель науки РФ, профессор кафедры безопасности жизнедеятельности Финансового университета при Правительстве Российской Федерации; директор департамента экономических проблем развития ОПК ЦНИИ экономики, информатики и систем управления.

Шкодинский Сергей Всеволодович – доктор экономических наук, профессор, профессор кафедры бизнес-информатики Московского государственного технического университета имени Н. Э. Баумана (национальный исследовательский университет).

Яблочников Сергей Леонтьевич – доктор педагогических наук, профессор, заведующий кафедрой экологии, безопасности жизнедеятельности электропитания Московского технического университета связи и информатики.

Главный редактор:

Соколов Алексей Павлович – доктор экономических наук, профессор.

Выписка из реестра зарегистрированных средств массовой информации по состоянию на 20.02.2023. Регистрационный номер и дата принятия решения о регистрации: серия ЭЛ № ФС77-84769 от 17.02.2023 г. Выдан: Федеральная служба по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор) (<https://rkn.gov.ru/mass-communications/reestr/media/?id=338723&page=>).

Все права защищены. Перепечатка материалов только с разрешения редакции журнала. Авторские материалы рецензируются и не возвращаются. Редакция сохраняет за собой право производить сокращения и редакционные изменения рукописи. Точка зрения авторов статей может не совпадать с мнением редакции. Издается на русском, английском языке. Журнал представлен на сайте в свободном бесплатном доступе в полнотекстовом формате. Сайт в информационно-телекоммуникационной сети Интернет: <https://ieiap.ru>.

Учредитель: ООО «УДПО», г. Вологда (<https://pegaspress.ru>). Издатель: ООО «УДПО», г. Вологда (<https://pegaspress.ru>). Адрес издателя, редакции: 160033, Вологодская обл., г. Вологда, ул. Текстильщиков, д. 20А, оф. 1, тел/факс: +7-495-361-72-37, izd-pegas@yandex.ru. Дата выхода в свет: 30.05.2026. © ООО «УДПО».

Журнал включен в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук, по специальностям: 5.2.1 – Экономическая теория; 5.2.2 – Математические, статистические и инструментальные методы в экономике; 5.2.3 – Региональная и отраслевая экономика; 5.2.4 – Финансы; 5.2.5 – Мировая экономика; 5.2.6 – Менеджмент (экономические науки) (https://vak.minobrnauki.gov.ru/documents#tab=_tab:editions~).

INNOVATIVE ECONOMY: INFORMATION, ANALYTICS, FORECASTS

ONLINE SCIENTIFIC-PRACTICAL JOURNAL № 6, 2026

ISSN 2949-1894

It comes out eight times a year

(<https://portal.issn.org/resource/ISSN/2949-1894>)

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief:

Sokolov Aleksey P. – Doctor of Economics, Professor, Associate Professor of the Department of Management and Marketing Vladimir State University named after A. G. and N.G. Stoletovs.

Deputy Editor-in-Chief:

Ryzhov Igor V. – Doctor of Economics, Professor, Associate Professor of the Department of Economics and Management of Cherepovets State University.

Associate Editors:

Abdulkadyrov Arsen S. – Candidate of Economic Sciences, Associate Professor, Senior Researcher of the Research Institute «Management, Economics, Politics and Sociology» of the Dagestan State University of National Economy.

Altukhov Anatoly I. – Doctor of Economic Sciences, Professor of the RAS, Head of the Department of Territorial-Branch Labor Division in Agro-industrial Complex, Federal Research Center of Agrarian Economy and Social Development of Rural Areas – All-Russian Research Institute of Agricultural Economics.

Gridchina Alexandra V. – Doctor of Economics, Professor, Head of the Department of Public Administration and Law, Moscow Polytechnic University.

Dzhancharova Gulnara K. – Candidate of Economic Sciences, Associate Professor, Head of the Department of Political Economy and World Economy, Russian State Agrarian University – Moscow Agricultural Academy named after K.A. Timiryazev.

Mityakov Evgeny S. – Doctor of Economics, Associate Professor, Professor of the Department of Informatics of the Institute of Cybersecurity and Digital Technologies MIREA – Russian Technological University.

Razumovskaya Elena A. – Doctor of Economics, Associate Professor, Professor, Professor of the Department of Finance, Money Circulation and Credit, Ural Federal University named after the first President of Russia B.N. Yeltsin; Professor of the Department of Economics and Management of the Ural Institute of Management – a branch of the Russian Academy of National Economy and Public Administration under the President of the Russian Federation.

Rodinova Nadezhda P. – Doctor of Economics, Professor, head of the educational program «Personnel Management», professor of the Department of Management and State Municipal Administration Moscow State University of Technology and Management K. G. Razumovsky (First Cossack University).

Sandu Ivan S. – Doctor of Economic Sciences, Professor, Honored Scientist of the Russian Federation, Head of the Department of Economic Problems of Scientific and Technical Development of the Agro-Industrial Complex, Federal Research Center of Agrarian Economy and Social Development of Rural Areas – All-Russian Research Institute of Agricultural Economics.

Stolyarova Alla N. – Doctor of Economics, Associate Professor, Professor of the Basic Department of Trade Policy of the Russian University of Economics named after G.V. Plekhanov; Professor of the Department of Management and Economics of State Social and Humanitarian University.

Fedotova Gilyan V. – Doctor of Economics, Associate Professor, Leading Researcher of the Federal Research Center for Informatics and Control of the Russian Academy of Sciences.

Chebotarev Stanislav S. – Doctor of Economics, Professor, Honored Scientist of the Russian Federation, Professor of the Department of Live Safety, Financial University under the Government of the Russian Federation; Joint Stock Company Central Research Institute of Economics, Informatics and Management Systems, Department of Economic Problems of the Defense Industry Development.

Shkodinsky Sergey V. – Doctor of Economics, Professor, Professor of the Department of Business Informatics of the Bauman Moscow State Technical University.

Yablochnikov Sergey L. – Doctor of Pediatric Sciences, Professor, Head of the Department of Ecology, Life Safety and Power Supply Moscow Technical University of Communications and Informatics, Moscow, Russia.

Editor-in-Chief:

Sokolov Aleksey P. – Doctor of Economics, Professor.

Extract from the register of registered mass media as of 02/20/2023. Registration number and date of the decision on registration: series PI No. FS77-84769 of 02.17.2023 (<https://rkn.gov.ru/mass-communications/reestr/media/?id=338723&page=>). Issued: Federal Service for Supervision of Communications, Information Technology and Mass Communications (Roskomnadzor). Published since 2010.

All rights reserved. Reprint of materials only with the permission of the publisher. Copyright materials are reviewed and not returned. The editors reserve the right to make reductions and editorial changes to the manuscript. The point of view of the authors of articles may not coincide with the opinion of the editors. Responsibility for the accuracy of advertisements lies with advertisers. Published in Russian, English. The journal is presented on the website in free access in full-text format. Website: <https://ieiap.ru>.

Founder of the media: Limited Liability Company «University of Continuing Professional Education». Address of the publisher, editorial office: 160033, Vologda, ul. Tekstilschikov, d. 20A, office 1, tel./fax: +7-495-361-72-37, izd-pegas@yandex.ru.

Date of publication: May 30, 2026. © «University of Continuing Professional Education»

Journal was included in the List of peer-reviewed scientific publications in which the main scientific results of dissertations for the degree of candidate of science, for the degree of doctor of science should be published, on specialties: 5.2.1 – Economic theory; 5.2.2 – Mathematical, statistical and instrumental methods in economics; 5.2.3 – Regional and sectoral economy; 5.2.4 – Finance; 5.2.5 – World economy; 5.2.6 – Management (economic sciences) (https://vak.minobrnauki.gov.ru/documents#tab=_tab:editions~).

Научно-практический рецензируемый журнал «Инновационная экономика: информация, аналитика, прогнозы»

«Инновационная экономика: информация, аналитика, прогнозы» – российский научно-практический журнал общезкономического содержания. Основан в 2010 году. Журнал включен в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ), индексируется в Научной электронной библиотеке eLIBRARY.RU (Россия), ULRICHSWEB™ GLOBAL SERIALS DIRECTORY (США), JOURNAL INDEX.net (США), INDEX COPERNICUS INTERNATIONAL (Польша), EBSCO Publishing (США).

Решением Высшей аттестационной комиссии при Министерстве науки и высшего образования Российской Федерации (ВАК при Минобрнауки России) журнал включен в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук, по специальностям: 5.2.1 – Экономическая теория; 5.2.2 – Математические, статистические и инструментальные методы в экономике; 5.2.3 – Региональная и отраслевая экономика; 5.2.4 – Финансы; 5.2.5 – Мировая экономика; 5.2.6 – Менеджмент (экономические науки).

Основные темы публикаций:

– 5.2 – Экономические науки.

- экономическая теория;
- денежно-кредитная, инвестиционная и структурная политика;
- социальная сфера;
- экономика регионов;
- экономика отраслевых рынков, антимонопольная политика;
- экономика предприятия, проблемы собственности, корпоративного управления, малого бизнеса;
- мировая экономика;
- экономическая история.

Аудитория: экономисты; преподаватели и студенты вузов; аналитические подразделения крупных предприятий, корпораций и банков; руководители федеральных и региональных органов власти.

Авторы: ведущие ученые, крупнейшие представители отечественной и зарубежной экономической мысли.

Scientific-practical peer-reviewed journal «Innovative economy: information, analytics, forecasts»

«Innovative economy: information, analytics, forecasts» – a Russian theoretical and scientific-practical journal of general economic content. It was established in 2010. The journal is included in the Russian Science Citation Index (RSCI), indexed in: Scientific Electronic Library eLIBRARY.RU (Russia), ULRICHSWEB™ GLOBAL SERIALS DIRECTORY (USA), JOURNAL INDEX.net (USA), INDEX COPERNICUS INTERNATIONAL (Poland), EBSCO Publishing (USA).

Journal was included in the List of peer-reviewed scientific publications in which the main scientific results of dissertations for the degree of candidate of science, for the degree of doctor of science should be published, on specialties: 5.2.1 – Economic theory; 5.2.2 – Mathematical, statistical and instrumental methods in economics; 5.2.3 – Regional and sectoral economy; 5.2.4 – Finance; 5.2.5 – World economy; 5.2.6 – Management (economic sciences).

The main topics of research:

– 5.2 – Economic Sciences.

- Economic theory;
- Monetary, investment and structural policies;
- Social sphere;
- Regional economy;
- Economics of industry markets, antitrust policy;
- Enterprise economics, problems of ownership, corporate governance, small business;
- World economy;
- Economic history.

Audience: researchers of economics; university lecturers and students; analytical department of large enterprises, corporations and banks; leaders of federal and regional authorities.

Authors: leading scientists, representatives of Russian and foreign economic thought.

СОДЕРЖАНИЕ

БЕСПАЛОВА В. В., ПЕТРОСЯН А. Д., ФИЛАТОВ В. В., ГАЛЕНЧИН Н. А. Оптимизация бизнес-процессов предпринимательской деятельности в разных секторах экономики на основе цифровых технологий.....	10
ГЛАЗ В. Н., БОГУШЕВИЧ Е. В., СЕМЕНОВ А. В. Перспективы и ограничения платформизации экономики замкнутого цикла в Ставропольском крае.....	19
ЗОЛЬНИКОВ К. А., СТОЛЯРОВА А. Н., ФИЛАТОВ В. В., ГОРДЕЕВА Т. А. Модели участия государства в инновационных процессах и стратегическая эволюция стартап-экосистем в России и за рубежом на основе государственно-частного партнерства....	27
ФИЛАТОВ В. В., КНЯЗЕВА О. В., КОЛГУШКИНА Ю. В., ЧЕЛЫШЕВА С. В. Функционирование и развитие субъектов малого и среднего предпринимательства на муниципальных и локальных рынках образовательных услуг как фактор устойчивого развития территорий.....	36
СОКОЛОВ А. П. Роль лидерства в проектном менеджменте.....	45
КУМЕЛАШВИЛИ М. З., КОКУРИН Д. И. Интеграция ERP-систем как фактор обеспечения прозрачности управления компанией в цифровой экономике.....	53
СОКОЛОВ А. П. Теоретические основы ценообразования в промышленности.....	58
БРОНИЦКАЯ С. А., БЕЛИЧЕВ А. А., ОВСЯННИКОВА В. А., ГУСЕВ А. С., ВЯТКИНА Г. В. Состояние и перспективы использования сельскохозяйственных угодий в Свердловской области: правовые, экономические и экологические аспекты.....	64
ДОЛЖЕНКО И. Б. Мировой рынок одежды как особый тип мирового рынка.....	73
ХАЙРУЛИНА А. П., БРАТКО И. В. Применение аналитических процедур в системе внутреннего контроля для анализа инвестиционных проектов предприятий ТЭК.....	80
КЛИМОВСКИХ Н. В., КИРАКОСЯН В. Г., АНИКИНА К. А., ЗАЦЕЛЯПИН М. В. Стимулирование молодежного предпринимательства на примере Краснодарского края....	89
БАБКИН Е. В., УШАКОВ О. В. Внедрение цифровых технологий для контроля качества продукции, выпускаемой в учреждениях уголовно-исполнительной системы.....	96
ДРАННИКОВА Е. А., МОРОЗОВА В. Н., ВАСЮКОВА В. А., ЕФРЕМОВ Н. А. Диверсификация инфраструктурных объектов энергетики Ставропольского края в контексте устойчивого развития экономики региона.....	104
РУСАЛ Н. Д., ГУСАКОВА Н. Л. Сравнительный анализ метода дисконтированных денежных потоков и затратного подхода к оценке собственных транспортно-логистических активов с учетом факторов экономического устаревания на волатильных рынках.....	113

ВЫЛГИНА Ю. В., БАЛАНДИН Г. А.	
Интегральный показатель эффективности организационного механизма управления проектом: от фрагментарных метрик к системной оценке.....	121
ХАЧАТУРЯН С. А., БЕХТИН В. А.	
Технологический суверенитет как фактор развития высокотехнологичных предприятий авиационной отрасли.....	129
МАРЬЯСОВА Е. А., РЫЖОВА С. Д., КОДЕНЕЦ В. В., САПЕГИНА А. И.	
Развитие экотуризма в Белгородской области: анализ потенциала и точек роста.....	135
ЧАГАРОВА А. А., УЗДЕНОВА Ф. М.	
Перспективы развития рынка недвижимости в агропромышленном комплексе.....	142
ИВАНОВА И. Г., МИСАНОВ К. Д., ШИЯНОВ В. А.	
Современные особенности венчурного инвестирования в России.....	150
СИЛИН В. А.	
Анализ подходов к эконометрическому моделированию устойчивости предприятий в условиях цифровой экономики.....	157
МАРЬЯСОВА Е. А., ВОРОНИНА В. В., ГААФ Д. М., ЧЕРНЫХ М. А.	
Туризм и гостиничный бизнес в России: тенденции, вызовы и государственная поддержка в контексте внутреннего развития.....	165
СМАКУЕВА Д. Р., УЗДЕНОВА Ф. М.	
Управление земельными ресурсами и объектами АПК как фактор устойчивого развития сельских территорий Карачаево-Черкесской Республики.....	173
КЛЕЩИН М. Г., ПЕЧЕНКИНА Д. Ю.	
Оценка альтернативных издержек невостребованности IT-продукта на этапе product discovery: ресурсный подход.....	181
ЗУБОВ Н. Р.	
Искусственный интеллект в управлении персоналом коммерческого банка: возможности, риски и этические ограничения.....	190
САЕНКО И. И., БОБРЫШЕВА В. Е., СЕМКО А. А., ДРОФА А. А.	
Цифровые инструменты как фактор модернизации управления в организациях малого бизнеса.....	196
БАРАНОВ Р. Н.	
Аварийность и надежность электросетевых объектов как факторы рыночной стоимости.....	203
САЛИКОВ Д. В., ШЕЛЕПИНА И. Г.	
Инновационные технологии управления цепями поставок малого бизнеса в условиях цифровой трансформации.....	214
ШИБАНОВА А. А., ЧЕРНЫХ Я. П.	
Анализ угроз экономической безопасности России в условиях геополитической нестабильности и санкционного давления.....	221
ПРАВИЛА ОФОРМЛЕНИЯ, ПРЕДСТАВЛЕНИЯ И ПУБЛИКАЦИИ СТАТЕЙ В ЖУРНАЛЕ «ИННОВАЦИОННАЯ ЭКОНОМИКА: ИНФОРМАЦИЯ, АНАЛИТИКА, ПРОГНОЗЫ».....	228

CONTENT

BESPALOVA V. V., PETROSYAN A. D., FILATOV V. V., GALENCHIN N. A. Optimization of business processes of entrepreneurial activity in different sectors of the economy based on digital technologies.....	10
GLAZ V. N., BOGUSHEVICH E. V., SEMENOV A. V. Digital platforms for the circular economy: prospects and constraints in the Stavropol territory.....	19
ZOLNIKOV K. A., STOLYAROVA A. N., FILATOV V. V., GORDEEVA T. A. Models of government participation in innovation processes and strategic evolution of startup ecosystems in Russia and abroad based on public-private partnership.....	27
FILATOV V. V., KNYAZEVA O. V., KOLGUSHKINA JU. V., CHELYSHEVA S. V. Functioning and development of small and medium-sized enterprises in municipal and local educational services markets as a factor of socio-economic development of territories.....	36
SOKOLOV A. P. The role of leadership in project management.....	45
KUMELASHVILI M. Z., KOKURIN D. I. Integration of ERP Systems as a Factor of Ensuring Management Transparency in the Digital Economy.....	53
SOKOLOV A. P. Theoretical basis of pricing in industry.....	58
BRONITSKAYA S. A., BELICHEV A. A., OVSYANNIKOVA V. A., GUSEV A. S., TATARCHUK A. P., VYATKINA G. V. Status and prospects for the use of agricultural land in the Sverdlovsk region: legal, economic and environmental aspects.....	64
DOLZHENKO I. B. The Global Apparel Market as a Special Type of Global Market.....	73
KHAYRULINA A. P., BRATKO I. V. Application of analytical procedures in the internal control system for analysis of investment projects of fuel and energy complex enterprises.....	80
KLIMOVSKI KH N. V., KIRAKOSYAN V. G., ANIKINA K. A., ZATSELYAPIN M. V. Stimulating youth entrepreneurship: the case of Krasnodar krai.....	89
BABKIN E. V., USHAKOV OLEG V. Introduction of digital technologies for quality control of products produced in penitentiary institutions.....	96
DRANNIKOVA E. A., MOROZOVA V. N., VASIUKOVA V. A., EFREMOV N. A. Diversification of energy infrastructure facilities in the Stavropol Krai in the context of sustainable economic development of the region.....	104
RUSAL N.D., GUSAKOVA N. L. Comparative analysis of the income approach (discounted cash flow method) and the cost approach to valuation of own transport and logistics assets considering economic obsolescence factors in volatile markets.....	113

VILGINA YU. V., BALANDIN G. A.

Comprehensive performance indicator for organisational project management mechanisms: from fragmented metrics to a systematic assessment.....121

KHACHATURYAN S. A., BEKHTIN V. A.

Technological sovereignty as a factor in the development of high-tech enterprises in the aviation industry.....129

MARYASOVA E. A., RYZHOVA S. D., KODENETS V. V., SAPEGINA A. I.

Ecotourism Development in the Belgorod Region: Analysis of Potential and Growth Points.....135

CHAGAROVA A. A., UZDENOVA F. M.

Prospects for the development of the real estate market in the agro-industrial complex.....142

IVANOVA I. G., MISANOV K. D., SHIYANOV V. A.

Modern features of venture capital investment in Russia.....150

SILIN V. A.

Analysis of approaches to econometric modeling of enterprise sustainability in the digital economy....157

MARYASOVA E. A., VORONINA V. V., GAAF D. M., CHERNYKH M. A.

Tourism and hospitality business in Russia: trends, challenges and state support in the context of domestic development.....165

SMAKUEVA D. R., UZDENOVA F. M.

Management of Land Resources and Agricultural Facilities as a Factor in the Sustainable Development of Rural Areas in the Karachay-Cherkess Republic.....173

KLESHCHINA M. G., PECHENKINA D. YU.

Estimating the opportunity cost of an unclaimed it product at the product discovery stage: a resource-based approach.....181

ZUBOV N. R.

Artificial intelligence in human resource management of a commercial bank: opportunities, risks and ethical constraints.....190

SAENKO I. I., BOBRYSHEVA V. E., SEMKO A. A., BUSTARD A. A.

Digital tools as a factor of management modernization in small business organizations.....196

BARANOV R. N.

Economic assessment of the accident rate and reliability of electric grid facilities as a value adjustment factor.....203

SALIKOV D. V., SHELEPINA I. G.

Innovative technologies and supply chain management for small businesses in the context of digital transformation.....214

SHIBANOVA A. A., CHERNYKH YA. P.

Analysis of threats to Russia's economic security in the context of geopolitical instability and sanctions pressure.....221

RULES FOR DESIGN, PRESENTATION AND PUBLICATION ARTICLES IN THE JOURNAL «INNOVATIVE ECONOMY: INFORMATION, ANALYSIS, PROGNOSES».....228